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Spørgsmål nr. 544 fra Folketingets Retsudvalg (Alm. del): 

 

”Hvordan vil en køreplan for en eventuel undersøgelses-

kommission vedrørende Blekingegadesagen, som eventuelt 

nedsættes, når PET-Kommisionens betænkning foreligger, 

kunne se ud, og hvornår vil betænkningen fra en sådan un-

dersøgelseskommission i givet fald kunne forventes?” 

 

Svar: 

 

Som tidligere oplyst over for Retsudvalget i forbindelse med bl.a. samrå-

det den 2. april 2008 har PET-kommissionen over for Justitsministeriet 

oplyst, at den bliver færdig i år.  

 

Når resultatet af kommissionens arbejde foreligger, vil regeringen tage 

initiativ til at få belyst de dele af Blekingegade-sagen, hvor der er behov 

for yderligere afklaring.  

 

Regeringen vil i den forbindelse sørge for, at der i god tid, inden PET-

kommissionens beretning foreligger, bliver taget en række skridt med 

henblik på at være så forberedt som mulig, når beretningen bliver afgivet. 

Hensigten med dette vil være at skabe grundlag for, at der så hurtigt som 

overhovedet muligt efter, at PET-kommissionens beretning er afgivet, 

kan tages stilling til behovet for yderligere afklaring af Blekingegade-

sagen. 

 

Når der nedsættes en undersøgelseskommission, kan den proces, der ved-

rører indstilling og udpegning af formand og øvrige medlemmer, erfa-

ringsmæssigt være relativt tidskrævende. Det samme gælder med hensyn 

til tilrettelæggelsen af en række praktiske forhold – som f.eks. leje af lo-

kaler - der skal være på plads, inden en undersøgelseskommission kan 

påbegynde sit arbejde.   

 

I lyset af disse erfaringer vil de forberedende skridt, som Justitsministeri-

et agter at tage, have til formål at sikre, at blandt andet de forhold, der 

vedrører udpegning af formand og medlemmer samt leje af lokaler mv., i 

videst muligt omfang er forberedt på en sådan måde, at en endelig afkla-

ring af disse forhold kan ske meget hurtigt efter, at kommissoriet for en 

undersøgelseskommission om Blekingegade-sagen er fastlagt.   
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De omtalte skridt, der vil blive taget, kan opstilles i følgende ”køreplan”: 

 

1. Justitsministeriet går ud fra, at en undersøgelseskommission om Ble-

kingegade-sagen skal ledes af en dommer. Ministeriet vil derfor i god 

tid, inden PET-kommissionens beretning foreligger, tage kontakt til 

landsretspræsidenterne for i videst muligt omfang at forberede ind-

stillingen af en formand, således at udpegningen kan ske meget hur-

tigt, når der er taget stilling til behovet for yderligere afklaring af 

Blekingegade-sagen. 

 

2. Det vil efter Justitsministeriets opfattelse være nærliggende, at en un-

dersøgelseskommission om Blekingegade-sagen - udover formanden 

– skal bestå af en advokat med erfaring i behandling af straffesager, 

samt en person, som har særlig sagkundskab inden for politimæssig 

efterforskning. I det lys agter ministeriet i god tid, inden PET-

kommissionens beretning foreligger, at tage de nødvendige kontakter 

til Advokatsamfundet mv. med henblik på at forberede, at udpegning 

af de pågældende medlemmer kan ske så hurtigt som muligt, efter at 

PET-kommissionen har afgivet sin beretning.   

 

3. Justitsministeriet vil i videst muligt omfang tage skridt til at forberede 

en række praktiske forhold, der knytter sig til nedsættelse af en un-

dersøgelseskommission om Blekingegade-sagen, herunder med hen-

syn til sekretariatsbistand og leje af lokaler til kommissionen. Det vil 

ske med henblik på, at de praktiske forhold kan falde endeligt på 

plads hurtigst muligt i forbindelse med kommissionens nedsættelse.   

 

4. Justitsministeriet vil etablere en læsegruppe, der vil være klar til at 

gennemgå PET-kommissionens beretning, så snart den foreligger.  

 

5. Læsegruppens gennemgang af beretningen vil foregå hurtigst muligt 

bl.a. med henblik på at vurdere behovet for yderligere afklaring af 

Blekingegade-sagen. 

 

6. Justitsministeren vil i den forbindelse indbyde Folketingets partier til 

et møde i ministeriet, hvor behovet for yderligere afklaring af Ble-

kingegade-sagen vil blive drøftet.  

 

7. Justitsministeriet vil straks herefter udarbejde et udkast til kommisso-

rium for kommissionen omfattende de dele af Blekingegade-sagen, 

hvor der er behov for yderligere afklaring.  
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8. Når kommissoriet foreligger, vil der hurtigst muligt blive udpeget 

medlemmer af undersøgelseskommissionen, jf. herved lov om under-

søgelseskommissioner § 1, stk. 2 (og pkt. 1 og 2 ovenfor) 

 

9. Der vil endvidere blive udpeget en såkaldt udspørger, jf. lov om un-

dersøgelseskommissioner § 1, stk. 3. 

 

For så vidt angår spørgsmålet om, hvornår en undersøgelseskommission 

om Blekingegade-sagen vil kunne afgive beretning, vil dette afhænge af 

indholdet af den undersøgelse, som undersøgelseskommissionen får til 

opgave at gennemføre, og jeg kan derfor på nuværende tidspunkt ikke 

udtale mig herom. Dette spørgsmål vil imidlertid kunne tages op under 

det møde, som jeg vil afholde med Folketingets partier (se pkt. 6 oven-

for).   

 

Imidlertid vil jeg gerne understrege, at regeringen – som det fremgår af 

ovennævnte ”køreplan” – lægger afgørende vægt på, at den tid, der går 

fra PET-kommissionens afgivelse af beretning, indtil der er taget stilling 

til behovet for yderligere afklaring af Blekingegade-sagen, og en under-

søgelseskommission kan være nedsat, bliver så kort som overhovedet 

mulig. 

 


